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	НАБЛЮДЕНИЯ ЗА ИЗМЕНЕНИЕМ ЛЕСОПАТОЛОГИЧЕСКОЙ  СИТУАЦИИ В 2013 Г. В СВЯЗИ С МАССОВЫМ РАЗМНОЖЕНИЕМ  КОРОЕДА ТИПОГРАФА В ЕЛОВЫХ НАСАЖДЕНИЯХ  ПИРОГОВСКОГО УЧАСТКОВОГО ЛЕСНИЧЕСТВА
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	Аннотация
	Рассматриваются особенности изменения состояния пораженных короедом типографом деревьев и еловых насаждений. Описаны признаки деревьев, заселенных  и отработанных короедом весной и летом. Приведены результаты оперативной диагностики пораженных короедом типографом деревьев. 
Lipatkin V.A., Mozolevskaya E.G., Denisova N.B., Gusev A.U., Sobolev A.A., Scherbakov A.N.  MONITORING OF FOREST PATOLOGY SITUATION IN 2013 DUE TO THE EIGHT DENTATED BARK BEETLE MASS REPRODUCTION IN SPRUSE FORESTS OF PIROGOV FOREST DISTRICT.

The condition changes of eight dentated bark beetle - kill spruce trees and spruce forests are surveged. Characteristics of trees damaged by eight dentated bark beetle in spring and summer time are described. The results of damaged by eight dentated bark beetle spruce trees on-line diagnosis are listed in the article. 
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	МАССОВОЕ РАЗМНОЖЕНИЕ МИНИРУЮЩЕЙ ЗЛАТКИ TRACHYS  MINUTA L. (COLEOPTERA, BUPRESTIDAE) В ЛЕСАХ БАШКИРИИ
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	Аннотация
	Впервые описано массовое размножение минирующей златки Trachusminuta L. в лесах Башкирии, наблюдавшееся в 2013 г. Указаны повреждаемые породы, характер и степень повреждения листьев, плотность популяции в кронах во время дополнительного питания жуков и в почве перед зимовкой.
Mozolevskaja E.G., GerasimovS.V. MASS REPRODUCTION OF MINING BRONZE POPLAR BORER TRACHYS MINUTA L. (COLEOPTERA, BUPRESTIDAE) IN WOODS OF BASHKIRIA

For the first time mass reproduction of mining bronze poplar borer Trachysminuta L. is described in woods of Bashkiria, observed in 2013. Damaged wood species, character and extent of leaf damage, population density in crones during an additional food of beetles and in soil before winteringare specified.
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	Аннотация
	Приводится аннотированный список, включающий 116 видов жуков из заповедника «Пасвик» c комментариями к наиболее интересным находкам. 103 вида приводится впервые для заповедника, 1 вид впервые отмечен на территории России.
Scherbakov A.N., Nikitsky N.B., Polevoi A.V., Humala A.E. ON THE BEETLE FAUNA OF «PASVIK» NATURE RESERVE (INSECTA, COLEOPTERA).

Coleoptera species are recorded from «Pasvik» Nature Reserve. Annotated species list with comments on most interesting findings is presented. 103 species recorded for the first time from the territory of reserve and 1 species – from Russia.

	Ключевые слова
	заповедник «Пасвик», фауна, жесткокрылые, список видов, новые находки.

«Pasvik» Nature reserve, fauna, Coleoptera, species list, new findings.
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	Аннотация
	Предложен новый метод долгосрочного прогнозирования движения численности фитофагов. Показано, что наилучшие результаты дает корреляционная функция. Сравнение коффициентов полученных уравнений для соснового коконопряда и дубовой зеленой листовертки показало их близкие значения
Golubev A.V. Bagdatyeva E.E. LONG-TERM FORECASTING OF MOVEMENT OF NUMBER OF PHYTOPHAGES.

A new method of long-term forecasting for the phytophagans number changes has been suggested. It is shown that the best results are provided by the correlation function. The comparison of coefficients of the received equations for Dendrolimus pini and Tortrix viridana has demonstrated their closely adjacent results.

	Ключевые слова
	дубовая зеленая листовертка, долгосрочный прогноз, корреляционная функция.
method of long-term forecasting, the correlation function, Tortrix viridana
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	ВЗАИМОДЕЙСТВИЯ ФИТОФАГОВ И ЛЕСНЫХ РАСТЕНИЙ  КАК ОБЪЕКТ МЕТА-АНАЛИЗА
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	Аннотация
	Дается краткое определение мета-анализа – современного статистического метода, объединяющего и обобщающего результаты нескольких независимых исследований. Показана история его происхождения, применение в различных отраслях науки. Выполнен обзор основных отечественных и зарубежных публикаций, посвященных применению мета-анализа в экологических исследованиях. При этом особое внимание уделено изучению взаимодействий растительноядных насекомых и их кормовых растений.
Utkina I.А., Rubtsov V.V. INTERACTIONS OF HERBIVORES AND FOREST PLANTS AS THE OBJECT OF META-ANALYSIS.

A short definition of meta-analysis, the modern statistical method for integrating and generating the results of several independent studies, is given. A history of meta-analysis, its designation in different fields of science are considered. The review of latest native and foreign publications devoted to the use of meta-analysis in ecological studies is done. By doing with, a special attention is paid for studies on interactions between herbivores and forest plants. 

	Ключевые слова
	фитофаги, лесные растения, взаимодействия растений и насекомых, мета-анализ.
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	РОЛЬ ДЕНДРОФИЛЬНЫХ ЧЛЕНИСТОНОГИХ  В ГОРОДСКИХ ЭКОСИСТЕМАХ
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	Аннотация
	Рассматривается роль комплекса дендрофильных членистоногих, развивающихся на урбанизированных территориях Московской агломерации, и специфика комплексов в разных типах городских насаждений.
Belov D.A. VALUE DENDROPHILOUS ARTHROPODS IN URBAN ECOSYSTEMS.

Examines the role of the complex dendrophilous arthropods developing in urban areas of Moscow agglomeration and specific complexes in different types of urban plantings.

	Ключевые слова
	комплекс дендрофильных членистоногих, урбанизированные территории Московской агломерации.

complex dendrophilous arthropods, the Moscow urban agglomeration.
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	НОВЫЕ ДАННЫЕ О СИНОНИМИИ И ФАУНЕ КОРОЕДОВ РОДА SCOLYTUS GEOFFROY, 1762 (COLEOPRETA: CURCULIONIDAE: SCOLYTINAE) НА ТЕРРИТОРИИ РОССИИ И СОПРЕДЕЛЬНЫХ СТРАН
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	Аннотация
	В статье приведен аннотированный список короедов рода Scolytus Geoffroy, 1762 на территории России и сопредельных стран. Список включает 40 видов. Приведены данные о распространении видов и их пищевой специализации. Для Scolytus transcaspicus (Eggers, 1922) возвращен статус самостоятельного вида. Два вида переведены в статус младших синонимов: Scolytus laevis Chapuis,, 1869 (= sin. azerbaidzhanicus Michakskyi, 1964), S. multistriatus (Marsham, 1802) (=sin. kozikowskii Michalskii, 1964).
Petrov A.V. NEW DATA AND SYNONYMY OF Scolytus GEOFFROY, 1762 BARK BEETLES (COLEOPTERA: CURCULIONIDAE: SCOLYTINAE) FROM RUSSIA AND ADJACENT COUNTRIES.

In the paper the annotated list of bark beetles of the genus Scolytus Geoffroy living in the territory of Russia and the adjacent countries is provided. The list includes 40 species. Data on distribution of species and their food specialization are provided. For Scolytus transcaspicus (Eggers, 1922) is re-elevated to a full species. Two species became younger synomyms: Scolytus laevis Chapuis, 1869 (= sin. azerbaidzhanicus Michakskyi, 1964), and S. multistriatus Marsham, 1802) (=sin. kozikowskii Michalskii, 1964).

	Ключевые слова
	короеды, Scolytus, Scolytinae, Curculionidae, Россия.
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	К ФАУНЕ КСИЛОФИЛЬНЫХ ЖЕСТКОКРЫЛЫХ  (INSECTA, COLEOPTERA) КАБАРДИНО-БАЛКАРСКОГО  ГОСУДАРСТВЕННОГО ВЫСОКОГОРНОГО ЗАПОВЕДНИКА
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	Аннотация
	В статье приводятся сведения о географическом распространении, ландшафтном и высотно-поясном распределении 61 вида ксилофильных жуков Впервые для территории Кабардино-Балкарии и Кабардино-Балкарского высокогорного заповедника приводится 25 видов, 4 вида жесткокрылых указывались ранее для территории заповедника ошибочно.
Bibin A.R. ON THE FAUNA OF BEETLES XYLOPHILOUS (INSECTA, COLEOPTERA), KABARDINO-BALKARIAN STATE MOUNTAINOUS RESERVE.

The article gives information on the geographic distribution, landscape and the distribution of altitudinal belt 61 species of xylophilous beetles. For the first time for the territory of Kabardino-Balkaria and Kabardino-Balkarian state mountainous nature reserve 25 species, 4 species of beetles indicated earlier to the Reserve wrong.

	Ключевые слова
	жесткокрылые, фауна, Кабардино-Балкарский государственный высокогорный заповедник, экология.

Coleoptera, fauna, Kabardino-Balkarian state mountainous reserve, ecology.


	10
	РАЗНООБРАЗИЕ И ХАРАКТЕРИСТИКА ЭКОЛОГИЧЕСКИХ НИШ  БЕСПОЗВОНОЧНЫХ ЖИВОТНЫХ В УСЛОВИЯХ КРУПНЫХ  ГОРОДОВ СЕВЕРНЫХ ТЕРРИТОРИЙ РОССИИ  (НА ПРИМЕРЕ г. СЫКТЫВКАРА)
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	Авторы
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	Аннотация
	Работа освещает результаты исследований, в которой на примере крупного города (г. Сыктывкар), расположенного на европейском северо-востоке, характеризуются экологические ниши беспозвоночных животных. Показано, что при наличии в городах четырех сред жизни: наземно-воздушной, водной, почвенной и организменной экологические ниши, предоставляемые городской средой, в основном те, которые свойственны урболандшафтам. Дополнены сведения по экологии видов – обитателей городской среды на северном пределе распространения.
Yurkina E.V., Ephremova E.M. A VARIETY AND THE CHARACTERISTIC OF ECOLOGICAL NICHES OF INVERTEBRATE ANIMALS IN THE CONDITIONS OF THE LARGE CITIES OF NORTHERN TERRITORIES OF RUSSIA (ON THE EXAMPLE OF SYKTYVKAR).

The work is the results of studies in which the example of a large city (Syktyvkar), located on the European north-east, characterized by the ecological niches of invertebrates. It is shown that the presence in the cities of the four environments of life: the ground-air, water, soil, and organismic ecological niches provided by the urban environment, mainly those which are peculiar to urbolandscape. Substantially information of the ecology species inhabiting the urban environment on the northern limit of distribution is supplemented.

	Ключевые слова
	экологические ниши, урбоэкосистемы, беспозвоночные животные.

ecological niches, urboecosystems, invertebrate animals.
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	ХАРАКТЕРНЫЕ ЧЕРТЫ ФОРМИРОВАНИЯ ЭНТОМОФАУНЫ  ТАЕЖНЫХ И ГОРОДСКИХ ЭКОСИСТЕМ ЕВРОПЕЙСКОГО  СЕВЕРО-ВОСТОКА РОССИИ
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	Аннотация
	В работе представлены данные об особенностях городов европейского северо-востока России как места обитания многих видов насекомых. Рассмотрено участие членистоногих животных в формировании биологического разнообразия урбоэкосистем. Оценены их основные экологические характеристики. Показаны главные источники формирования энтомофуны данных территорий. Выявлено, что среди двух групп насекомых, присутствующих в городах, существуют большие различия. Они связаны со спецификой экологических ниш, предоставляемых урбосредой. Городская среда лимитирует возможности существования отдельных функционально-биоценотических групп насекомых. Другие, наоборот, получают неограниченные возможности обитания во вновь создаваемых экологических нишах.
Yurkina E.V., Ephremova E.M. CHARACTERISTIC FEATURES OF FORMATION OF ENTOMOFAUNA OF TAIGA AND CITY ECOSYSTEMS OF THE EUROPEAN NORTH EAST OF RUSSIA.

In this work we see some facts about characteristics of the cities of European North– West of Russia as places of habitats of many types of insects. Examined participation of arthropoda animals in forming biological variety of urboecosystems. Evaluated their main ecological characteristics. Showed main sources of forming entomophuni of these territories. Discovered that between these two groups of insects presented in the cities exist great varieties. They connect with the specific of ecological niche which are given to urbosphere. Urban sphere limits opportunities of existence of separate functional– biocenosis groups of insects. The other get unlimited opportunities of existence which are produced in ecological niche. 

	Ключевые слова
	урбоэкосистемы, биологическое разнообразие, энтомофауна.

urboecosystems, biological diversity, entomophuni
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	СИСТЕМА КОНТРОЛЯ ИНВАЗИВНЫХ ВИДОВ ЛЕСНЫХ НАСЕКОМЫХ  (НА ПРИМЕРЕ ЯСЕНЕВОЙ УЗКОТЕЛОЙ ЗЛАТКИ В США)
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	Аннотация
	В статье приводится структура национальной программы США по контролю за инвазивными видами. На примере недавнего пришельца – ясеневой узкотелой златки – изложены современные достижения в реализации разделов этой программы по отслеживанию распространения и методам контроля популяций вида-инвайдера. Опыт американских коллег может быть полезен для защиты ясеней от златки в европейской части России.
Baranchikov Yu.N., Gninenko Yu.I., Sergeeva Yu.A. CONTROL SYSTEM OF INVASIVE FOREST INSECTS (EMERALD ASH BORER IN THE U.S.A AS AN EXAMPLE).

Structure of the National invasive species management plan in the USA is discussed. The parts of this plan on the methods of distribution management and control methods were discussed in details using recent invader – emerald ash borer – as a case object. An experience of American colleagues may be useful in our efforts to protect ash species in the European part of Russia. 

	Ключевые слова
	ясеневая узкотелая златка, программа контроля, США.

emerald ash borer, control program, USA.
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	РЕЗУЛЬТАТЫ ПРИМЕНЕНИЯ ФЕРОМОННЫХ ЛОВУШЕК  НА КОРОЕДА ТИПОГРАФА В АЛЕКСЕЕВСКОМ ЛЕСОПАРКЕ  ФГБУ НП «ЛОСИНЫЙ ОСТРОВ»
	72-78
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	Авторы
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Е.Е. БАГДАТЬЕВА, ст. преподаватель МГУЛ, 

Е.В. ГАВРИЛЮК, магистрант

	Аннотация
	Приведены данные о результатах применения феромонных ловушек, указаны основные популяционные показатели, приведена абсолютная численность.
Denisova N.B., Gusev A.Y., Yudakov I.A., Bagdatyeva E.E., Gavriliouk E.V. THE RESULTS OF PHEROMONE TRAPS APPLICATIONFOR IPSTIPOGRAPHUSIN FGBU ALEKSEEVSKYFOREST PARK OF NP «ELK ISLAND».

The data on the results of the use of pheromone traps are sited the main population indicators are showed the absolute number is sited.

	Ключевые слова
	Феромоны, популяционные показатели, короед типограф.

Pheromones, population figures, Ipstipographus.
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	СОСТОЯНИЕ ЗЕЛЕНЫХ НАСАЖДЕНИЙ ООПТ ПО ЗелАО г. МОСКВЫ «КРЮКОВСКИЙ ЛЕСОПАРК»
	78-82
	 


	Авторы
	А.Ю. ГУСЕВ, ст. преподаватель МГУЛ, agusev@mgul.ac.ru

Н.Б. ДЕНИСОВА, доц. МГУЛ, канд. биол. наук, denisova@mgul.ac.ru,

Е.Е. БАГДАТЬЕВА, ст. преподаватель МГУЛ, 

В. ГАВРИЛЮК, магистрант

	Аннотация
	Приведен обзор состояния лиственных и хвойных насаждений ООПТ по ЗелАО г. Москвы «Крюковский лесопарк». Выявлены основные причины ослабления зеленых насаждений, особое внимание уделено обследованию еловых насаждений, где обнаружены вспышки массового размножения короеда типографа. Даны рекомендации по улучшению состояния насаждений.
Gusev A.Y., Denisova N.B., Bagdatyeva E.E., Gavriliouk E.V. STATE OF GREEN SPACE PAS ZELAO MOSCOW «KRYUKOV FOREST PARK».

An overview of the status of deciduous and coniferous stands PAs ZelAO Moscow «Kryukov Forest Park»is sited. The basic causes of the weakening of green space is discoved, the especial attention is given to inspection of spruce stands, where outbreak of mass reproduction of Ipstipographus are discovered. The recommendations for the improvement of stands states is given.

	Ключевые слова
	Крюковский лесопарк, очаги, короед типограф, состояние насаждений.

Kryukovskypark, hearths, Ipstipographus, the state space.
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	ДИНАМИКА САНИТАРНОГО СОСТОЯНИЯ ЕЛОВЫХ  ЛЕСОВ ПОДМОСКОВЬЯ ПОСЛЕ ЗАСУХИ 2010 г.
	82-89
	 


	Авторы
	Н.И. Лямцев, ст. науч. сотрудник, зав. отделом «Защиты леса» ВНИИЛМ, канд. биол. наук, nilyamcev@yandex.ru,

Е.Г. Малахова, асп. ВНИИЛМ, инженер Российского центра защиты леса, katyarlz@yandex.ru, info@vniilm.ru

	Аннотация
	В данной статье рассматривается динамика состояния ельников Подмосковья и комплекс факторов ослабления (гибели) насаждений. Интенсивное усыхание ели отмечено в тех лесничествах, где в 2008 г. были ветровалы и локальные очаги короеда типографа. В этой ситуации воздействие засухи проявилось с минимальным запаздыванием и привело к быстрому распространению очагов, повреждению древостоев в сильной степени и масштабному усыханию ельников. Наблюдалось увеличение средних ежегодных оценок текущего отпада более чем в 5 раз, общего отпада – в 3 раза.
Lyamtsev N.I., Malakhova E.G. SANITARY CONDITION CHANGES IN MOSCOW REGION SPRUCE STANDS AFTER THE DROUGHT OF 2010.

Condition changes and negative impacts in Moscow region spruce stands are observed in this article. Intensive spruce drying was observed in forest areas damaged by windfalls and local outbreaks of bark beetle in 2008. In this situation, the impact of the drought has manifested with the minimum delay and has led to the rapid spread of lesions, great forest stands  damage and significant spruce shrinkage. There was an increase in average annual assessments of the current apostasy more than 5 times, total apostasy - 3 times.

	Ключевые слова
	усыхание ельников, факторы ослабления (гибели), ветровал, засуха, короед типограф.

drying of spruce, negative impact, windfall, drought, bark beetles
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	ОСОБЕННОСТИ ЛЁТА СОСНОВЫХ ЛУБОЕДОВ  В УСЛОВИЯХ МОСКОВСКОЙ ОБЛАСТИ
	89-94
	 


	Авторы
	А.И. Яковенко, асп. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, caf-ecology@mgul.ac.ru

	Аннотация
	Рассматриваются особенности лёта большого и малого сосновых лубоедов, включая сроки, продолжительность и характер лёта, его зависимость от погодных условий, взаимосвязь сроков лёта с природными явлениями и фенологическими фазами лесных растений, изменение летной активности жуков в течение дня. Анализируется динамика лёта по данным четырехлетних наблюдений. Установлены фенологические сигналы лёта жуков.
Yakovenko A.I. FEATURES OF PINE SHOOT BEETLES FLYING AT MOSCOW REGION.

Features of flight of Tomicus piniperda L are considered. and T. minor Hart. including terms, duration and nature of flight, its dependence on weather conditions, interrelation of terms of flight with the natural phenomena and phenological phases of forest plants, change of flight activity of bugs during the day. Dynamics of flight according to four years’ supervision is analyzed. Phenological signals of flight of bugs are established.

	Ключевые слова
	сосновые лубоеды, лёт жуков, фенологические сигналы, Московская область.

pine shoot beetles Tomicus piniperda, Tomicus minor, beetles flying, phenological signals, Moscow region
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	К ВОПРОСУ О ДОПОЛНИТЕЛЬНОМ ПИТАНИИ  И ЗИМОВКЕ СОСНОВЫХ ЛУБОЕДОВ
	94-102
	 


	Авторы
	А.И. Яковенко, асп. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, caf-ecology@mgul.ac.ru

	Аннотация
	Приводятся результаты исследований по изучению особенностей дополнительного питания и зимовки большого и малого сосновых лубоедов в условиях расстроенных сосняков. Результаты исследований автора сопоставляются с данными других исследователей. Производится оценка существующих специальных методов учета сосновых лубоедов на зимовке и по интенсивности дополнительного питания, предложены собственные усовершенствованные методы учета.
Yakovenko A.I. TO the QUESTION ON an ADDITIONAL FEEDING AND overWINTERING OF the PINE shoot BEETLES.

This article include results of researches to studying the features of an additional feeding and overwintering by the larger and smaller pine shoot beetles at damaged pine stands. Results of researches of the author are compared to the data of another researchers. The estimation of existing special methods to account of pine shoot beetles populations quantity at wintering and by means of additional feeding intensity is made, own advanced account methods are offered.

	Ключевые слова
	сосновые лубоеды, дополнительное питание, зимовка, учет численности.

pine shoot beetles Tomicus piniperda, Tomicus minor, additional feeding, overwintering, account of population quantity.
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	РОЛЬ И СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ УССУРИЙСКОГО ПОЛИГРАФА  (POLYGRAPHUS PROXIMUS BLEND) В ЛЕСАХ КЕМЕРОВСКОЙ ОБЛАСТИ
	102-105
	 


	Авторы
	Е.Г. ТАРАСКИН, асп. МГУЛ, e.taraskin@yandex.ru

	Аннотация
	В данной статье рассматривается вопрос о роли и влиянии уссурийского полиграфа в пихтовых насаждениях Кемеровской области. Приведены основные популяционные показатели полиграфа в сравнении с данными Маслова А.Д. Определен район поселения короеда и границы обитания его по высоте над уровнем моря. А также дан прогноз на развитие очагов уссурийского полиграфа в Кемеровской области.
Taraskin E.G. ROLE AND CURRENT CONDITION OF USSURYSKY BARK BEETLE POLYGRAPHUS PROXIMUS BLEND IN THE KEMEROVSKY REGION.

The article reviews role and impacts of Ussurysky bark beetle in fir stands in the Kemerovsky region. Key population indicators are compared with Maslov A.D. data. Bark beetle infestation area and its range above sea level are defined. Bark beetle outbreak development prediction in the Kemerovsky region is available.

	Ключевые слова
	уссурийский полиграф, популяционные показатели стволовых вредителей.

ussurysky bark beetle, population indicators
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	К ИДЕНТИФИКАЦИИ GROSMANNIA AOSHIMAE – СПЕЦИФИЧНОГО  ГРИБНОГО АССОЦИАНТА УССУРИЙСКОГО ПОЛИГРАФА
	106-111
	 


	Авторы
	Н.В. ПАШЕНОВА, с.н.с. Института леса им.В.Н.Сукачева СО РАН, канд.биол.наук, pasnat@ksc.krasn.ru,

Ю.Н. БАРАНЧИКОВ, зав.лаб. Института леса им. В.Н.Сукачева СО РАН, канд.биол.наук, baranchikov-yuri@yandex.ru

	Аннотация
	Гриб Grosmannia aoshimae (Ohtaka et Masuya) – фитопагенный ассоциант уссурийского полиграфа Polygraphus proximus Bland., инвазийного вредителя пихты сибирской. В статье изложены современные воззрения о систематическом положении данного вида гриба, обусловленного особенностями его микроморфологии. Описаны и проиллюстрированы морфологические признаки, важные для правильной идентификации G. aoshimae.
Pashenova N.V., Baranchikov Yu.N. ON IDENTIFICATION OF GROSMANNIA AOSHIMAE FUNGUS – SPECIFIC ASSOCIATE OF FOUR-EYED FIR BARK BEETLE.

Grosmannia aoshimae (Ohtaka et Masuya) fungus – the phytopathogenic associate of the four-eyed fir bark beetle Polygraphus proximus Bland., an invasive pest of Siberian fir. Paper deals with the modern view on the systematic position of his fungus, based on the peculiarities of its micromorphology. Morphological characters, important for G. aoshimae identification, are described and illustrated.

	Ключевые слова
	лесная фитопатология, офиостомовые грибы, уссурийский полиграф, Ophiostoma, Grosmannia, идентификация.
forest phytopathology, ophiostomatoid fungi, four-eyed fir bark beetle, Ophiostoma, Grosmannia, identification.
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	ФИТОПАТОГЕННЫЕ ГРИБЫ НА AESCULUS HYPPOCASTANUM L.  В МОСКВЕ И ПОДМОСКОВЬЕ
	112-116
	 


	Авторы
	Г.Б. КОЛГАНИХИНА, доц. МГУЛ, канд. биол. наук, kolganihina@rambler.ru,

Э.С. СОКОЛОВА, доц. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, канд. с.-х. наук, sokolovaes@yandex.ru

	Аннотация
	В статье приведены результаты многолетних наблюдений за состоянием и пораженностью болезнями посадок конского каштана обыкновенного в Москве и ближнем Подмосковье начиная с 1997 г. Выявлено 26 видов грибов. Из возбудителей болезней листьев наиболее важными являются Erysiphe flexuosa (Peck) U. Braun & S. Takam. и Phyllosticta sphaeropsoidea Ellis & Everh. Среди возбудителей некрозных и раковых заболеваний опасны Tubercularia vulgaris Tode и Phomopsis coneglanensis (Sacc.) Trav., активно развивающиеся на предварительно ослабленных растениях. 
Kolganikhina G.B., Sokolova E.S. PLANT PATHOGENIC FUNGI IN AESCULUS HYPPOCASTANUN L. IN MOSCOW AND MOSCOW SUBURBS.

The given article presents the results of the long-term observation (since 1997) of the condition and diseases in different types of urban plantings of horse chestnut in Moscow and Moscow suburbs. 26 species of fungi were identified. Erysiphe flexuosa (Peck) U. Braun and S. Takam. and Phyllosticta sphaeropsoidea Ellis and Everh. are the most important among agents of leaf diseases. Tubercularia vulgaris Tode and Phomopsis coneglanensis (Sacc.) Trav. are dangerous pathogen among agents of branch and trunk diseases. They develop actively in preliminary weakened plants. 

	Ключевые слова
	грибные болезни, конский каштан обыкновенный, Москва, Подмосковье.

fungal diseases, horse chestnut, Moscow, Moscow suburbs.
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	МАССОВОЕ УСЫХАНИЕ САМШИТА НА ТЕРРИТОРИИ  СОЧИНСКОГО НАЦИОНАЛЬНОГО ПАРКА И РОЛЬ  ПАТОГЕННЫХ ГРИБОВ В ЭТОМ ПРОЦЕССЕ
	117-124
	 


	Авторы
	Г.Б. КОЛГАНИХИНА, доц. МГУЛ, канд. биол. наук, kolganihina@ rambler.ru

	Аннотация
	В статье приведены основные результаты изучения массового усыхания самшита, начавшегося на территории Сочинского национального парка в 2009 г.

Kolganikhina G.B. MASS BOX DYING IN SOCHI NATIONAL PARK AND PATHOGENIC FUNGI ROLE IN THIS PHENOMENON.

The given article presents the basic results of mass box dying studying which is observed in territory of the Sochi national park since 2009.

	Ключевые слова
	самшит, массовое усыхание, комплекс патогенных грибов, Vo-lutella buxi, Cylindrocladium buxicola, Bionectria coronata, виды Phomopsis, Сочинский национальный парк.

box, mass dieback, pathogenic fungi complex, Volutella buxi, Cylindrocla-dium buxicola, Bionectria coronata, Phomopsis species, Sochi national park.
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	ВРЕДИТЕЛИ И БОЛЕЗНИ ОСНОВНЫХ ЛЕСООБРАЗУЮЩИХ  ПОРОД В РЕСПУБЛИКЕ ТАТАРСТАН
	125-131
	 


	Авторы
	Н.Г. МАГДЕЕВ, Министр лесного хозяйства Республики Татарстан, канд. полит. наук, minleshoz@tatar.ru,

А.В. СЕЛИХОВКИН, проф. СПГЛТА им. С.М. Кирова, д-р биол. наук, a.selikhovkin@mail.ru,

Х.Г. МУСИН, Первый заместитель министра лесного хозяйства Республики Татарстан, haris.musin@tatar.ru,

Н.А. АХМАТОВИЧ, доц. СПГЛТА им. С.М. Кирова, канд. с.-х. наук, akhmatovich.n.a @mail.ru

	Аннотация
	В статье приводится анализ основных проблем, связанных с размножением вредителей леса и развитием грибов и других дендропатогенных организмов в лесных насаждениях Республики Татарстан.
Magdeev N.G.; Selikhovkin A.V.; Musin H.G.; Akhmatovich N.A. PESTS AND DISEASES OF THE MAIN FOREST FORMING PLANTS IN THE REPUBLIC OF TATARSTAN.

The analysis of the main problems connected with reproduction of forest pests and development of fungi and other dendropathogenic organisms in forests of the Republic of Tatarstan is provided in the article.

	Ключевые слова
	вредители и болезни леса, мониторинг, обследование насаждений, очаги.

forest pests, tree diseases, monitoring, inspection of forest health, pest outbreaks.
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	КОНЦЕПЦИЯ ЛОКАЛЬНОЙ ЭКОЛОГИЧЕСКОЙ СЕТИ  НА УРБАНИЗИРОВАННОЙ ТЕРРИТОРИИ
	131-142
	 


	Авторы
	О.В. БЕДНОВА, доц. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, канд. биол. наук, 

А.А. ЛИХАЧЕВ, асп. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, caf-ecology@mgul.ac.ru

	Аннотация
	В работе освещаются вопросы территориальной охраны природы в локальном масштабе. На основе отечественных и зарубежных методических подходов представлена концепция локальной экосети применительно к природным территориям в урбанизированной среде. С учетом особенностей модельной территории (городской округ Королев) разработана стратегия проектирования локальной экологической сети.
Bednova O.V. Lihachev A.A. CONCEPT OF A ECOLOGICAL NETWORK FOR URBAN AREA.

This paper highlights the issues of territorial conservation in local scale. Based on Russian and foreign methodological approaches to natural areas in urbanized area, promoted the concept of a local ecological network. For the model area (Korolev urban district) given its features was developed and a design strategy of local ecological network.

	Ключевые слова
	особо охраняемые природные территории, экологическая сеть, урбанизированная среда.

рrotected areas, ecological network, urban environment.
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	БИОСТАНЦИЯ В БОЛШЕВО  (от расцвета до заката)
	142-144
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	Д.А. БЕЛОВ, доц. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, канд. биол. наук, belov@mgul.ac.ru

Н.К. БЕЛОВА, доц. каф. экологии и защиты леса МГУЛ, канд. биол. наук

	Аннотация
	Приведены сведения о деятельности научно-исследовательской биологической станции в Болшево.
Belov D.A., Belova N.K. BIOLOGICAL STATION IN BOLSHEVO (from the beginning to the death).

The information on the activities of biological research station in Bolshevo.

	Ключевые слова
	Общество любителей естествознания, антропологии и этнографии, биологическая станция, деятели науки.

Society of Friends of Science, Anthropology and Ethnography, Biological Station, scientists.
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	СОСТОЯНИЕ И ПЕРСПЕКТИВЫ СОХРАНЕНИЯ  ДУБА ЧЕРЕШЧАТОГО (QUERCUS ROBUR L.) НА СЕВЕРО-ВОСТОЧНОМ ПРЕДЕЛЕ – В ПОЙМЕ РЕКИ ВЯТКИ
	144-148
	 


	Авторы
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А.И. ВИДЯКИН, ведущий научн. сотрудник Института биологии Коми НЦ УрО РАН, д-р биол. наук, les@aiv.kirov.ru

Н.Е. МАХНЕВА, м.н.с. Ботанического сада УрО РАН

	Аннотация
	В результате сравнительной оценки состояния пойменных дубрав реки Вятки установлены особенности их динамики за последний 50-летний период. Установлено, что в целом под влиянием антропогенного фактора в пойменных дубравах прогрессируют негативные процессы – сокращается биоразнообразие: частично исчезают ценные декоративные растения, а также даже отдельные и особенно уникальные многовековые крупные деревья дуба, поэтому целесообразно и вполне своевременно организовать в пойме р. Вятки целостную систему лесных заповедных участков (дубрав), включающую уже имеющуюся ООПТ – « Котельническую пойменную дубовую рощу».
Makhnev A.K., Vidyakin A.I., Makhneva N.E. CONDITION AND CONSERVATION PERSPECTIVES PEDUNCULATE OAK (QUERCUS ROBUR L.) IN THE NORTH-EASTERN LIMIT – IN FLOODPLAIN OF THE RIVER VYATKA.

As a result of a comparative assessment of the state of floodplain oak forests of the Vyatka River features of their dynamics for the last 50-year period are established. It is shown that as a whole under the influence of an anthropogenous factor in inundated oak wood negative processes progress – the biodiversity is reduced: partially disappear valuable ornamental plants and also even separate and especially unique centuries-old large trees of an oak. Therefore expediently and quite in due time to organize in the Vyatka River floodplain complete system of the forest reserved sites (oak forest) including the already existing protected areas – «Kotelnicheskaya floodplain oak-wood».

	Ключевые слова
	дуб черешчатый (Quercus robur L.), северо-восточный предел распространения, река Вятка, пойменные дубравы, антропогенный стресс.

pedunculate oak (Quercus robur L.), the north-eastern limit of distribution, Vyatka river, floodplain oak forest, anthropogenic stress.
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	ГЕОГРАФИЧЕСКАЯ ИЗМЕНЧИВОСТЬ ЭКОТИПОВ ЕЛИ В ФАЗЕ ЧАЩИ
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	Аннотация
	В работе приводятся результаты изучения географической изменчивости ели в фазе чащи. Географические культуры ели были заложены весной 1990 г. в Верхне-Клязьминском лесничестве Солнечногорского опытного лесхоза Московской области. Спектр испытываемых провениенций довольно широк и в меридианном направлении охватывает ареал рода Picea от Моравии (Центральная Европа) до Якутии (Восточная Сибирь). К настоящему времени столь обширный географический спектр ели в опытных культурах Верхне-Клязьминского лесничества дает возможность наиболее полно охарактеризовать производительность ели по зонам Евроазиатского ареала, а также получить достоверную информацию о росте и продуктивности испытываемых экотипов. Итоговая оценка роста экотипов ели относительно местной популяции показала перспективность использования в лесокультурной практике лесничеств Клинско-Дмитровской гряды семян происхождением из Восточных Карпат, Беларуси, Прибалтики, Смоленской и Вологодской областей России.
Melnik P.G., Voronin F.N., Merzlenko M.D. GEOGRAPHICAL VARIABILITY OF SPRUCE ECOTYPES IN THICKETS.

The results of studies of geographical variability of spruce in thicket phase are reviewed in the present work. The geographical species of spruce were planted in the Verkhne-Klyazmenskoye Forest District of the Solnechnogorsk Experimental Forest Enterprise (Moscow region) in 1990. The range of experimental provenances is rather wide and covers Picea species area from Moravia (Central Europe) to Yakutia (East Syberia). At the present moment such wide range of geographical species of spruce, among the experimental species of the Verkhne-Klyazmenskoye Forest District, allows describing spruce yield according to the European area zones as well as obtaining reliable information on experimental ecotypes growth and yield. The final spruce ecotypes evaluation with respect to the local population proved the prospectivity of seeds obtained from the Eastern Carpathians, Belarus, Baltics, Smolensk and Vologda regions in Russia and used in Klinsko-Dmitrovskaya Ridge forestry practice. 
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	О НЕКОТОРЫХ ПОКАЗАТЕЛЯХ ДЛЯ ОЦЕНКИ СОСТОЯНИЯ СОСНЫ  ОБЫКНОВЕННОЙ В ГОРОДСКИХ ПАРКАХ МОСКВЫ
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И.В. ЕРЗИН, доц. каф. ЛАиСПС МГУЛ, канд. биол. наук, erzin@mgul.ac.ru

	Аннотация
	В статье обосновывается необходимость совершенствования шкалы для оценки состояния древесных растений. Предлагаются уточнения и дополнения к шкале оценки состояния сосны обыкновенной (Pinus silvestris L.).

Teodoronsky V.S., Erzin I.V. ABOUT APPLICATION FEATURES OF SOME MEASURES FOR SCOTCH PINE HEALTH APPRAISAL IN TERMS OF MOSCOW CITY URBAN PARKS.

The necessity of perfecting of health-appraisal scale for arboreous plants is vindicated in this article. Corrections and additions to health-appraisal scale for Scotch pine (Pinus silvestris L.) is offered.
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	159-166
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	А.Ф. АЛЯБЬЕВ, с. н. с. ГАУ МО «Центрлесхоз», д-р техн. наук, alyabievaf@rambler.ru

	Аннотация
	Массовое усыхание ельников вследствие размножения короеда типографа рассмотрено как проблема устойчивости лесов. Устойчивыми, по Г.Ф. Морозову, считали леса «при соответствии состава насаждений условиям климата и почвы, при сочетании пород и формы насаждений, близкие к естественным формам лесов». По литературным данным определены коренные типы леса в основных физико-географических районах Московской области. Показаны причины усыхания ельников, предложены мероприятия для исключения гибели в будущем.

Alyabiev A.F. DESICCATION OF SPRUCE FORESTS OF THE MOSCOW REGION.

Massive desiccation of spruce forests due to reproduction of bark-printer review-but as a problem of sustainability of forests. Stable, according to G.F. Morozov, considered forests «in accordance composition of forests climate and soil, with a combination of species and forms of stands close to the natural forms of forests». According to the literary data identified indigenous forest types in the main physical-geographical areas of Moscow region. Shows the causes of desiccation spruce forests, proposed activities for the exclusion of the death in the future.
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	усыхание ельников, коренные типы леса, изменение климата.
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	Аннотация
	Изучено современное состояние, закономерности роста, динамика запасов лесной подстилки и горимость сосняков Казанско-Вешенского песчаного массива.

Turchin T.Ya., Shilin I.Yu. CONDITION, GROWTH AND FOREST FIRE STATISTICS OF PINE FORESTS OF THE KAZANSKO-VESHENSKY SANDY MASSIF.

The current state, laws of growth, dynamics of stocks of forest litter and forest fire statistics of pine forests of the Kazansko-Veshensky sandy massif.

	Ключевые слова
	сосняки, состояние, рост, лесная подстилка, горимость, Казанско-Вешенский песчаный массив.
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	ЛЕСОТИПОЛОГИЧЕСКАЯ КЛАССИФИКАЦИОННАЯ СИСТЕМА  КАК ОСНОВА ЕДИНОЙ ЭКОЛОГИЧЕСКОЙ КЛАССИФИКАЦИИ  И ФАКТОРОВ ПРИРОДНОЙ СРЕДЫ
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	Е.С. МИГУНОВА, гл.науч.сотр. УкрНИИЛХА, д-р с.-х. наук, migunova-l-s@yandex.ua

	Аннотация
	Кратко охарактеризованы принципы лесотипологической классификации Г.Ф. Морозова – А.А. Крюденера и их украинских последователей. Климатическая и эдафическая сетки этой классификации сопряженно учитывают и экологически оценивают все основные факторы природной среды.

Migunova E.S. FOREST TYPOLOGICAL CLASSIFICATION SYSTEM AS BASIS OF UNIFORM ECOLOGICAL CLASSIFICATION AND ENVIRONMENT FACTORS.

The principles of forest typological classification of G.F.Morozov – A.A.Kryudenera and their Ukrainian followers are briefly characterized. Climatic and edafichesky grids of this classification it is interfaced consider and ecologically estimate all major factors of environment.

	Ключевые слова
	лесная типология, экология, климат, почвогрунт, боры, груды.
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	«ФЕНОМЕНОЛОГИЯ НООСФЕРЫ», ИЛИ КОСМО-НООСФЕРНАЯ ПАРАДИГМА А.А.ЯШИНА *
	183-187
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	А.И. СУБЕТТО, проф., Президент Ноосферной общественной академии наук г. Санкт-Петербурга, Заслуженный деятель науки РФ, д-р филос. наук, д-р экон. наук, mbd2@rambler.ru

	Аннотация
	Известный российский ученый, доктор технических наук, доктор биологических наук, Заслуженный деятель науки РФ, Почетный радист России, имеющий два ученых звания профессора, Алексей Афанасьевич Яшин опубликовал в 2011, 2012 гг. монографическую трилогию «Феноменология ноосферы»: Часть I «Теория и законы движения ноосферы» (2011, 312 с.); Часть II «Информационная и мультиверсумная концепции ноосферы» (2011, 360 с.); Часть III «Заключительные главы – прогностика» (2012, 330 с.).

По замыслу автора, три тома «Феноменологии ноосферы» продолжают его 9-томную монографию, которую он назвал «Живая материя и феноменология ноосферы». В число первых томов вошли такие работы автора, как «Живая материя» (3 тома) и «Предтеча ноосферы» (2 тома).

Subetto A.I. «NOOSPHERE PHENOMENOLOGY», or KOSMO-NOOSFERNAYa A.A.Yashina PARADIGM.

The known Russian scientist, the Doctor of Engineering, the Dr.Sci.Biol., the Honored worker of science of the Russian Federation, the Honourable radio operator of Russia having two academic statuses of the professor, Alexey Afanasyevich Yashin published the monographic trilogy “Noosphere Phenomenology” in 2011, 2012: Part I “Theory and laws of movement of a noosphere” (2011, 312 pages); Part II “Information and multiversumny concepts of a noosphere” (2011, 360 pages); Part III “Final heads – prognostics”  (2012, 330 pages).

On a plan of the author, three volumes of “Noosphere phenomenology” continue his 9-volume monograph which he called “A live matter and noosphere phenomenology”. The number of the first volumes included such works of the author, as “A live matter” (3 volumes) and “The forerunner of a noosphere”  (2 volumes).
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